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Rozhovor měsíce

Ryba: Cením si poctivosti svých lidí
Profesionální hasiči mají na 
Vysočině plné ruce práce 
celý rok. Zaměstnávají je po-
žáry, dopravní nehody i prů-
myslové havárie. Tým více 
než 500 lidí vede ředitel Ha-
sičského záchranného sboru 
kraje Vysočina Drahoslav 
Ryba, kterého se ptáme:

Jak jste se stal profesionálním 
záchranářem?

„Dobrovolným hasičem jsem se 
stal již v mládí, následně jsem vy-
studoval Vysokou školu báňskou, 
obor technika požární ochra-

ny a bezpečnosti průmyslu. Mým 
prvním zaměstnavatelem byla 
Jednota Velké Meziříčí, kde jsem 
pracoval jako požární a bezpeč-
nostní tech-
nik. Pak jsem 
už pracoval 
u hasičského 
záchranného 
sboru na teh-
dejším požárním útvaru ve Žďá-
ru nad Sázavou.“ 

Co vůbec dělá krajský hasič-
ský ředitel?

„Je to do jisté míry manažer-
ská funkce, srovnatelná s řízením 

velké firmy. Hasičský záchranný 
sbor kraje Vysočina má totiž 594 
zaměstnanců. Potřebuji ale také 
odborné znalosti a dovednosti, 

protože se přímo 
podílím na říze-
ní zásahů a tvor-
bě strategických 
rozhodnutí v této 
oblasti.“

Je v práci profesionálních ha-
sičů Vysočiny něco, co by bylo ji-
né než v ostatních krajích?

„Specifika určitě jsou. Nejpr-
ve bych ale chtěl zdůraznit, že se 
na Vysočině nemáme za co stydět, 

naopak v mnohém jsme v záchra-
nářské práci v popředí. Ať už je to 
v integraci krajského operační-
ho střediska, v řešení telefonního 
centra tísňového volání a dalších. 
Jiná je naše práce v tom, že Vyso-
čina je velká rozlohou a osídlení 
není tak husté a tak koncentrova-
né do měst jako jinde. 

Co to pro vás znamená?
„Mimořádné události jsou 

trošku jiného rázu. Požáry před-
stavují jen asi deset procent na-
ší práce, zbytek je záchranařina 
v pravém slova smyslu. Zásahy 
na dálnici D1, při různých tech-

nologických haváriích, úni-
cích nebezpečných látek do 
terénu i vody.“

Čeho si na práci svých 
hasičů nejvíc ceníte?

„Domnívám se, 
že lidé na Vysoči-
ně k sobě mají blíž 
než kde jinde. Nej-
víc si tedy cením 
povahových vlast-
ností svých lidí, 
kteří jsou pocti-
ví a méně zkaže-
ní moderními ne-
švary.“

Na Vysočině jsme v záchra-
nářské práci v mnohém dál 

než ostatní kraje.

Vysočina • Více než 
polovina krajských 
zastupitelů uspěla 
ve volbách a zůstává 
v nejvyšším orgánu 
Vysočiny i nadále. 
V práci pokračuje 26 
z nich, nových tváří 
bude 19. 

Nejmladšími členy za-
stupitelstva jsou pětatři-
cátníci Simona Kafoň-
ková (ODS), Hana Žá-
ková (KDU-ČSL) a Mi-
roslav Báňa (ČSSD), 
naopak nejstaršími Jan 
Nekula (ODS), Ladislav 
Péťa (ČSSD) a Bohumil 
Kotlán (KSČM), kterým 
je 62 let. Průměrný věk 
krajského zastupitele je 
49 let.

Pokud si při sestavová-
ní kandidátek jednotlivé 
strany hlídaly, aby se 
jim jména pěkně řadila 
po okresech, mohou být 
s výsledkem voleb spo-
kojeny. Ani jeden z re-
gionů Vysočiny totiž není v za-
stupitelstvu ve výrazné menšině. 
Třebíčsko má deset křesel, Pel-
hřimovsko osm a Havlíčkobrod-
sko, Jihlavsko a Žďársko po de-
víti.

V novém krajském zastupitel-
stvu se výrazně snížil počet za-

stoupených politických stran. 
Oproti minulému volebnímu ob-
dobí zde nebudou zástupci ODA 
a US-DEU, kteří se tehdy do za-
stupitelstva dostali jako součást 
bývalé Čtyřkoalice. Mezi úspěš-
nými kandidáty také poklesl po-
čet nestraníků. Zatímco v minu-

lém zastupitelstvu Vysočiny se 
bezpartijních dalo napočítat de-
vět, dnes to jsou tři. František Do-
hnal, lídr kandidátky KDU-ČSL, 
Jiří Běhounek z ČSSD a Jaroslav 
Kruntorád z SNK. 

Jestliže by krajští zastupitelé 
měřili svoji popularitu preferenč-

ními hlasy, které získali ve vol-
bách, byl by na tom nejlépe Franti-
šek Dohnal (nez., KDU-ČSL). Ten 
v této disciplíně zvítězil s převa-
hou 4872 hlasů. Následuje 3221 
preferenčních hlasů pro Miloše 
Vystrčila (ODS) a 2526 hlasů pro 
Václava Kodeta (KDU-ČSL).

Všechny regiony kraje jsou v zastupitelstvu rovnoměrně zastoupeny, nikdo tak není v menšině

Kraj má za sebou druhé volby

www.kr-vysocina.cz

Historicky první zastupitelstvo samostatné Vysočiny z let 2000–2004. Foto: Luboš Pavlíček

Z krajského zastupitelstva

Porovnání prvního a druhého 
zastupitelstva kraje Vysočina

Havlíčkův Brod • Pět 
zbrusu nových poko-
jů s vlastním sociál-
ním zařízením, doro-
zumívací zařízení me-
zi obyvateli a sestrami, 
protipožární signaliza-
ce a sprchy a toalety 
na stávajících pokojích. 
To je výsledek roční 
rozsáhlé opravy a pře-
stavby půdy v Domo-
vě důchodců v Havlíč-
kově Brodě.

Kraj Vysočina opra-
va stála zhruba pět mi-
lionů korun. Pro oby-
vatele domova zname-
ná především větší po-
hodlí. „Ve všech našich 
zařízeních chceme jít 
cestou přístavby poko-
jů, ale nezvyšování po-
čtů lůžek tak, aby na pokojích 
bylo co nejméně obyvatel a kaž-
dý měl své soukromí,“ vysvětli-
la při slavnostním otevírání no-
vé půdní vestavby krajská radní 
pro zdravotnictví a sociální věci 
Martina Matějková (ODS) s tím, 
že peníze vedení havlíčkobrod-
ského domova použilo dobře. 

„Kraj Vysočina má na investice 
v oblasti sociálních věcí ročně 
zhruba 40 milionů korun. Proto-
že těch zařízení máme 23 a jsou 
to většinou staré zámečky a po-
dobné budovy, které si neustále 
žádají peníze, jsem ráda, že se 
tak velká investice v Havlíčkově 
Brodě podařila. Bylo to díky to-

mu, že vedení domova přesně vě-
dělo, co chce, a tak se toho za pět 
milionů udělalo opravdu hodně. 
Zkrátka – za málo peněz hod-
ně muziky,“ řekla Martina Ma-
tějková.

Podle ředitelky domova Ha-
ny Hlaváčkové si chválu zaslou-
ží také stavební firma. „Rekon-

strukce probíhala za plného pro-
vozu, což bylo mnohdy velmi 
náročné. Pracovníci stavební fir-
my ale byli velmi vstřícní, brali 
na naše obyvatele velký ohled,“ 
vzpomínala ředitelka na kom-
plikovanou rekonstrukci, kdy 
se pokoje opravovaly postupně 
a klienti se tak museli neustá-
le stěhovat.

Domov důchodců v Havlíč-
kově Brodě má nyní 43 obyva-
tel. Léta patřil pod Okresní úřad 
Havlíčkův Brod, v roce 2003 se 
zřizovatelem stal kraj Vysočina.

Historie domova ale sahá až 
do předminulého století. Jako 
městský chorobinec pro práce 
neschopné obyvatele byl založen 
usnesením rady Královského 
města Německý Brod k 1. lednu 
roku 1898. Chorobinec byl nej-
prve na Žižkově ulici, měl 38 
obyvatel a staraly se o ně ku-
chařka a služebná. V roce 1976 
byl domov důchodců přemístěn 
do Wiedenhofferovy vily v uli-
ci U Panských. K havlíčkobrod-
skému domovu důchodců patří 
od roku 1984 ještě bývalá škola 
v Břevnici, která svým obyvate-
lům nabízí 25 lůžek. 

Oprava pokojů v podkroví probíhala za provozu, stavební firma prý ale byla nebývale ohleduplná

Důchodci dostali lepší bydlení

Radní Martina Matějková diskutuje se seni-
ory o skončené stavbě. Foto: redakce

 PRVNÍ ZASTUPITELSTVO DRUHÉ ZASTUPITELSTVO
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Vystrčil Miloš Vystrčil Miloš

Hájek Pavel –

Rohovský Ivo Rohovský Ivo

Matějková Martina Matějková Martina

Jonáš Vítězslav –

Huňáček Jaroslav –

Šmíd Milan Šmíd Milan

Štefáček Jan –

Nekula Jan Nekula Jan

Jež Jiří Jež Jiří

Brychta Jaromír –

Kafoňková Simona –

Čížek Martin Čížek Martin

Nechvátal Vladislav –

Fischerová Jana –

– Výborný Vratislav

– Vacek Václav

– Mastný Stanislav
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Dohnal František Dohnal František

Kodet Václav Kodet Václav

Bradáč František –

Karas Jan –

Vondráček Jiří Vondráček Jiří

Kesl Petr Kesl Petr

Hulák Jaroslav Hulák Jaroslav

Žáková Hana –

Poborský Jaroslav –

Houška Miroslav –

– Černý Jaromír
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) – Denčevová Ivana

– Maslák Pavel

– Barák Jaromír

– Sochor Jaroslav

– Hermann Tomáš

– Zrůst Michal

– Ostatnická Marie
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Černá Marie Černá Marie

Kruntorád Jaroslav Kruntorád Jaroslav

Jirsa Zdeněk –

– Bulušek Josef

– Marková Zdeňka

– Skočdopole Jindřich

– Novotný Josef
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Dobrý Zdeněk Dobrý Zdeněk

Slámečka Jan Slámečka Jan

Bambasová Jaroslava Bambasová Jaroslava

Tvrdý Karel Tvrdý Karel

Šlechtický Pavel –

Oulehla Drahoslav Oulehla Drahoslav

Kotlán Bohumil Kotlán Bohumil

Vlach Jiří –

Plodík Milan Plodík Milan

Brož Ladislav –

Havlíček Milan Havlíček Milan

– Bišof Miroslav

– Štěpán Václav
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Novotný Vladimír Novotný Vladimír

Pospíchal Petr Pospíchal Petr

Péťa Ladislav Péťa Ladislav

Joukl Libor –

Běhounek Jiří –

Báňa Miroslav –

– Daněk Antonín

– Dolejš Vladimír

– Svoboda Jiří

sekretarka
špatně popsané sloupečkyprvní sloupec z leva jsou noví zastupitelé (druhé zastupitelstvo) a druhý sloupec je staré zastupitelstvo.


